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هیأت انتخاب جشنواره از بین 559اثر 
متقاضی سعی کردند باکیفیت ترین ها 
را انتخــاب کننــد کــه مجموعــا 62اثــر 
بــه بخش هــای مختلــف کوتــاه و بلنــد 
جشــنواره راه پیــدا کرد. ایــن موجودی 
فعلــی ســینمای مــا در حــوزه کــودک و 

نوجوان است
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ســی وپنجمین جشــنواره فیلم کودک و 
نوجوان بعد از وقفه ای چهارساله امسال از 
14مهر آغاز به کار کرد و امروز آخرین روز این 
جشنواره است. فارغ از کیفیت فیلم های این 
جشنواره که با نقدهایی همراه بود، برگزاری 
این جشنواره برای مدیران سینمایی کشور 

اهمیت ویژه ای داشت.
مجیــد زین العابدین، تیرماه امســال به 
مدیرعاملی بنیاد سینمایی فارابی منصوب 
شد و اول مردادماه حکم دبیری سی وپنجمین 
جشنواره فیلم کودکان و نوجوانان اصفهان را 
از محمد خزاعی، رئیس سازمان سینمایی 
گرفت. زین العابدین باید در فرصت کوتاهی 
که داشت، از میان داشــته های نه چندان 
پرتعداد و پربار سینمای کودک، جشنواره 
ســی وپنجم را مدیریــت می کــرد. با او 
هم صحبت شدیم تا ببینیم جشنواره امسال 

از دید دبیر جشنواره چطور برگزار شد.

جشنواره در کیفیت آثار نقشی ندارد
گفت وگو با مجید زین العابدین، دبیر سی وپنجمین جشنواره فیلم کودکان و نوجوانان اصفهان 

پیشتازی »هتل« در 7روز گذشته
در هفته گذشته چند فیلم جدید روی پرده رفته اند که 
فروش خوبی هم داشته اند. به گزارش همشهری آنلاین، 
فیلم »هتل« ساخته مسعود اطیابی از روز 5مهرماه اکران 
شده و در همان چند روز اول فروش خوبی را تجربه کرده 
اســت. »بچه زرنگ« هم که از همین روز اکران شده، با 
استقبال خوبی مواجه شده است. البته همچنان رکورد 
دست »فسیل« کریم امینی است که در همین یک هفته 
اخیر بیشتر از 2میلیارد تومان فروش داشته است. در 

اینجا می توانید 5فیلم پرفروش هفته گذشته را ببینید.

تجلیل از اسماعیل محرابی

در سالروز تأسیس تماشاخانه سنگلج از اسماعیل محرابی 
که یکــی از پرکارترین بازیگران ســال های آغاز به کار این 
تماشاخانه محسوب می شــود، تجلیل شد. اکبر زنجان پور، 
ایرج راد، سعید امیر ســلیمانی، هادی مرزبان، قطب الدین 
صادقــی، داوود فتحعلی بیگی، علی ایــزدی )مدیر طرح و 
برنامه اداره کل هنرهای نمایشــی(، هادی عامل، شــهرام 
زرگر و جمعی از مدیران اداره کل هنرهای نمایشی ازجمله 
میهمانان این مراسم بودند. در ادامه محرابی نیز از ورودش 
به هنرهای دراماتیک یاد کرد  و گفت: »از همان ابتدا همه با 
شور و علاقه کار کردیم. خیلی خوش می گذشت. نخستین 
کارم با سمندریان »شبح کوچک« بود، یک نمایش فانتزی 

که نقش شبح را بازی می کردم.«

کوتاه تر  از گزارش

سینما بدون بچه های امروز سقوط خواهد کرد
ســیدجواد هاشــمی، کارگردان و بازیگر ســینما و تلویزیون: بچه ها اگر به ماهواره و نتفلیکــس و دیدن فیلم 
از طریق گوشی رو بیاورند، چگونه ممکن اســت فردا به سینما بروند؟ ســینما بدون بچه های امروز در آینده 

سقوط خواهد کرد. / ایرنا

گستره استانی جشنواره های فجر امسال بیشتر می شود
محمود سالاری، معاون هنری وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی: در حوزه داخلی تلاش کردیم تا گستره استانی 
جشنواره های فجر امسال را بیشتر و استان های بیشتری را درگیر کنیم. معتقدیم اگر این رویداد به استان ها 

برود، حتما بدنه هنرمندان استانی پای کار می آید و مردم هم بیشتر بهره مند می شوند. / ایلنا

 هملت به روایت الیکا عبدالرزاقی
و امین زندگانی

نمایــش »هملت« بــه کارگردانــی الیــکا عبدالرزاقی و 
تهیه کنندگی امین زندگانی در تماشاخانه  ایران شهر به روی 
صحنه می رود، نمایش »هملت« اثر شکسپیر با ترجمه  م. ا. 
به آذین  و کارگردانی الیکا عبدالرزاقی از ساعت ۲۰:۱۵ روز 
جمعه ۲۱ مهرماه اجراهای خود را در سالن ناظرزاده  کرمانی 
آغاز می کند. در این نمایش )به ترتیب الفبا( صدف اسداللهی، 
آرین آقاقلی زاده، شیما پروندی، مهدی پورجمال، محمد 
تاجیک، مهــدی حکمتی، حامد خرم آبــادی، علی خیام، 
رادمهر رجبی، بیتا رحمانی، مهدی صمیمی، هیوا قصیوند، 
امیرحسین کنجکاو، شهریار کنعانی، علیرضا محمدیان و 
سایناز نگاهی مقدم بازی می کنند. طراحان این نمایش هم 
امیر آقاجان  )طراح حرکت(، علــی رزازیان )مجری طرح و 
طراح صحنه(، رضا حیدری )طراح نور(، جهان  میرزاجانی  

)طراح لباس( و محمود پور محمود )طراح گریم( هستند.

رخداد

 خاطرات حسن پور
از همکاری با علی حاتمی 

کارگاه ســینمای کــودک با حضور ســیروس حســن پور، 
فیلمنامه نویس، کارگــردان و تهیه کننده همزمــان با هفته 
کودک و نوجوان عصر سه شنبه ۱۸ مهر در موزه سینما برگزار 
شــد. حســن پور در این کارگاه درباره خاطراتش از همکاری 
با علی حاتمی گفت: بعد از چند فیلم، در مجموعه »ســلطان 
صاحبقران« ساخته مرحوم علی حاتمی نیز بازی کردم. در آنجا 
نقش پسر میرزا رضا کرمانی را داشتم. یادم می آید در صحنه ای 
از فیلم میرزا آقاخان نوری که قرار بود از من بپرسد که »پدرت 
کجا رفته« به آرامی ســیلی ای در گوش من زد و من اشک از 
چشــمانم جاری شــد و دیالوگ هایم را گفتم. آن پلان بسیار 
باورپذیر شد؛ درحالی که علی حاتمی به عنوان کارگردان چنین 

چیزی را نخواسته بود اما با این حال با استقبال روبه رو شد.

موزه سینما

تجلیل

سینمایی

هتل

مسعود اطیابیکارگردان

136.603.435.000 ریالفروش هفته

448سالن 

سینمایی

بچه زرنگ

بهنود نکویی، هادی محمدیان و جواد جنتیکارگردان

42.912.090.000 ریالفروش هفته

372سالن 

سینمایی

شهر هرت

کریم امینیکارگردان

14.994.645.000 ریالفروش هفته

543سالن 

سینمایی

گیج گاه

عادل تبریزیکارگردان

9.396.380.000 ریالفروش هفته

264سالن 

سینمایی

فسیل

کریم امینیکارگردان

24.268.360.000 ریالفروش هفته

625سالن 

6.204.705تعداد بلیت

ناصر احدیگفت وگو
روزنامه نگار

از دیــد شــما به عنــوان دبیر 
سی وپنجمین جشنواره فیلم کودک و نوجوان، 
این جشنواره چه حاصلی برای سینمای کودک 

و در کل سینمای ایران دارد؟
نفس برگزاری جشنواره از چند جهت پیش برنده 
ســینمای ایران در اکران و تولید است. از طرفی، 
جشنواره مخاطب را با سینمای کودک و نوجوان 
آشتی می دهد و از طرف دیگر محل تجلی توانایی 
فیلمسازان ما در حوزه کودک و نوجوان و تصحیح 
نگرش های  آنها به فیلم کودک و نوجوان اســت؛ 
چراکه در جشنواره مستقیما با مخاطب کودک و 
نوجوان مواجهند و در کنار بچه ها فیلم می بینند 
و واکنش و ذائقه مخاطب را بدون واســطه درک 
می کنند. در همین روزهای برگزاری جشنواره، من 
در سالن های سینما شخصا با بعضی کارگردانان 
صحبت کردم که می گفتنــد ما از واکنش بچه ها 
متوجه شدیم که برخی ســکانس ها را باید جور 
دیگری می ساختیم یا باید فیلمنامه را در بعضی 
جاها تصحیــح می کردیم. اینکه فیلمســازان با 
مخاطب اصلی شان رودررو می شــوند و در خلأ 
فیلم نمی ســازند که بازخورد نگیرند و نفهمند 
که آیا کودک فیلم شان را پسندیده یا نه، یکی از 
مزیت های برگزاری جشــنواره است. به معنایی 
به نظرم می رسید که فیلمسازان می توانند نتیجه 

اکران فیلم شان را در جشنواره پیشاپیش ببینند.
در این 4سالی که جشــنواره به صورت حضوری 
برگزار نشده بود، نقد و نظرهای زیادی بود که چرا 
برخی فیلم های کودک در اکران توفیق ندارند؟ 
در این چند روزِ جشنواره که فیلمسازان با بچه ها 
رودررو صحبت می کنند، پاســخ این ســؤال را 
می گیرند که چقدر منطبق با میل و ذائقه بچه ها 
و نیازهای تربیتی شان فیلم می سازند و چقدر از 
علاقه و ســلیقه آنها دورند. من خودم با برخی از 
بچه هایی که در ســینما بودند گفت وگو کردم و 
نظرشان را درباره فیلم ها پرسیدم. آنها خیلی زلال، 
شفاف و فنی درباره فیلم ها و حتی راجع به پلان ها 
و سکانس ها نظر می دهند. اگر فیلمی تلخ و غمگین 
باشد، اعلام می کنند که دوستش ندارند؛ چون با 
دنیای شاد و آزاد آنها تناقض دارد و اگر فیلمی شاد 
باشد و پیام داشته باشد، شاد می شوند و پیامش را 
دریافت می کنند. اینکه می گوییم سینمای کودک، 
سینمای آموزگار، ســینمای آموزنده و سینمای 
مربی است، کاملا از برخورد بچه ها در جشنواره این 
را می بینیم. در کنار اینها، در این جشنواره داوران 
کودک و نوجوان حضور کمی و کیفی قابل توجهی 
دارند. بیش از ۸4۰نفــر داور کودک و نوجوان هر 
روز فیلم های جشنواره را می بینند و علاوه بر آن 
هزار کــودک و نوجوان دانش آموز به جشــنواره 
می آیند و روزانه چیزی حــدود ۱9۰۰کودک و 
نوجوان در جشــنواره فیلم می بینند. این منهای 
فیلم هایی است که در سانس های بعدازظهر بچه ها 
به همراه خانواده ها می بینند. از حیث دیگر اینکه 
داوران و فیلمسازان حرفه ای ما امسال دعوت ما را 
پذیرفته اند و در هیأت داوری حضور دارند و حتما 
نقطه نظرات شــان می توانــد در ارتقای تولیدات 
سینمای کودک مؤثر باشد. کارگاه های آموزشی 

جشنواره که با حضور سینماگران مطرح ایرانی و 
خارجی برگزار می شود، در ارتقای دانش حرفه ای 
سینمای ما اثرگذار است. در حوزه بین الملل، هم 
داورانی که شــرکت کرده اند، هم فیلم هایی که 
شرکت کرده اند و هم بخش مرور آثار و هم استادان 
کارگاه های آموزشــی با اســتقبال خوبی مواجه 
شده اند؛ ضمن اینکه جشــنواره در شهر اصفهان 
شور و نشاط ایجاد کرده و علاوه بر وجوه تخصصی 
ـ هنری در  و ســینمایی به رویدادی فرهنگــی ـ
اصفهان بدل شــده و نمادی از شــادی و نشاط 
عمومی است. این برای سینمای ما گفتمان ساز و 
مشوق فیلمسازان است تا فیلم های بهتری برای 

کودکان و نوجوانان بسازند.

از کیفیت آثار حاضر در جشنواره 
راضی هستید؟

برخی منتقدان کیفیت فیلم های جشنواره را نقد 
می کنند. خب، بالاخره این موجودی ســینمای 
کودک و نوجوان است. ما برگزارکننده جشنواره 
هستیم و دریافت کننده آثار؛ جشنواره در تولید 
و کیفیت آثار نقشــی ندارد. از جایگاه مدیرعامل 
بنیاد سینمایی فارابی صحبت نمی کنم؛ از جایگاه 
دبیر جشــنواره حرف می زنم. دبیرخانه، ستاد و 
دبیر جشنواره در کیفیت تولیدات مستقیما نقش 
ندارند. البته هیأت انتخاب جشنواره از بین ۵۵9 اثر 
متقاضی سعی کردند باکیفیت ترین ها را انتخاب 
کنند که مجموعا  6۲   اثــر به بخش های مختلف 
کوتاه و بلند جشنواره راه پیدا کرد. این موجودی 
فعلی ســینمای ما در حوزه کــودک و نوجوان 
است. به نظرم جشنواره مشــوق ارتقا پیدا کردن 
تولیدات سینمای کودک و نوجوان در سال های 
آینده خواهد بود.   4سال جشنواره برگزار نشده، 
همه گیری کرونا بوده و در ســینما در سال هایی 
روی مخاطب بسته بوده و تازه امسال سینما رونق 
مجدد گرفته، طبیعی است که تولیدات سینمای 

کودک هم متاثر از این وقفه باشد.
حالا که امسال سال رونق سینماست و تولیدات 

بعــد از چند ســال دوبــاره شــکل گرفته و 
سینماگران به فیلم ســاختن برای کودکان 
و نوجوانــان دلگرم شــده اند، به نظرم باید 
امیدوار باشــیم که در ســال های آینده 

فیلم های بهتری هم ساخته شود.
بعــد از 4ســال وقفه در 

برگزاری جشنواره، استقبال فیلم های خارجی 
از جشنواره چطور بوده است؟

ببینید اینکــه ۲۰۰فیلم از 4۰کشــور در بخش 
بین الملل ما شــرکت کرده اند، برای جشنواره ای 
که 4ســال متوقف بوده، عدد قابل تأملی است؛ 
هم گســتردگی کمی و کیفی فیلم ها و هم تنوع 
حضور کشــورها در جشــنواره قابل تأمل است. 
39کشوری که اسامی شان منتشر شد، از قاره ها 
و مناطق مختلف هســتند؛ درحالی که در عرصه 
فرهنگ و هنر می دانیم که نظام ســلطه جهانی 
تلاش زیادی می کند که هنرمندان و فرهنگ ما 
را منزوی کند. حضور این کشــورها در جشنواره 
نشان می دهد که دیپلماسی و ارتباطات فرهنگی 
ما برقرار است و متأثر از جو ایران هراسی و اقدامات 
برخی کشورهای سلطه گر علیه ما نیست و سطح 
تبادلات فرهنگی ما با ســایر کشورها در همین 
جشنواره ها مشخص می شود. فیلم های خارجی 
خوبی در جشنواره شرکت کرده اند. سفیر اندونزی 
به احترام فیلمی که از کشور اندونزی در جشنواره 
حضور دارد، مهمان جشــنواره بــود و فیلم را در 
ســینما به همراه هنرمندان و منتقدان ما دید. 
از ایشــان دعوت کردم که فیلم های ایرانی را هم 
همراه بچه های ایرانی در سالن ببیند. خود همین 
نشان می دهد که ســینمای کودک ما می تواند 
محفلی برای تبادل فرهنگی و دیپلماسی عمومی 

ما در دنیا باشد.
برخی فیلم هــای موفق کودک و 
نوجوان سینمای ایران از تلویزیون به سینما 
آمده اند. با توجه به اینکه شما سابقه زیادی 
در تلویزیون دارید، جشنواره برنامه ای برای 

همکاری با تلویزیون دارد؟
عرصه تولیدات فرهنگی، عرصه حرکت منظومه ای 
است؛ یعنی به تنهایی نمی توانیم مسائل فرهنگی 
کشور را پیش ببریم. حتما همه نهادهایی که در 
امر تولیدات فرهنگی و هنری مســئولیت دارند 
باید به صورت منظومــه ای و با هم حرکت کنند. 
طبیعتــا این حرکت جمعی باعث شــکل گیری 
کار بزرگ و تعاملی می شود و نتیجه آن هم روی 
مخاطب اثر می گذارد و تبدیل به گفتمان پایدار در 
کشور می شود. رسانه ملی، سینما و سایر نهادهای 
فرهنگی در حوزه کودک و نوجــوان باید هم در 

عرصه تولید هم افزایی داشته باشند و هم در عرصه 
توزیع و معرفی آثار. اگر این چرخه شــکل نگیرد 
و این هم افزایی مورد توجه قرار نگیرد، تولیدات 
فرهنگی نمی توانند اثرگذار باشند و یک چرخه 
ناقص به وجــود می آید. الان ما بــا تلویزیون این 
تعامل و همکاری را داریم که این چرخه را کامل 
کنیم. توجهی که رسانه ملی - شامل شبکه های 
تلویزیونی و رادیویی و بخش های ملی، استانی و 
حتی برون مرزی - به این جشنواره داشته، نشان 
می دهد که موضوع تولیدات کــودک و نوجوان 
هم برای تلویزیون و هم برای ما مهم اســت. این 
عزم و انگیزه را در طرفین می بینم که محصولات 
کودک و نوجوان را که عموما پاکیزه و آموزنده اند، 
به بچه ها معرفی کنند و امیدوارم در عرصه توزیع 
و اکران هم چرخه کاملی بین ما و تلویزیون برقرار 
باشد و محصولات سینما بتوانند به تلویزیون راه 
پیدا کنند، معرفی و دیده بشــوند، مخاطب پیدا 
کنند و البته بتوانند چرخه اقتصادی ســینمای 
کودک و نوجوان را تامین کنند. به هر حال، تولید 
برای ســینمای کودک و نوجوان باید پشــتوانه 
اقتصادی هم داشته باشد و این نیازمند حمایت 
همه نهادهای فرهنگی متولــی در حوزه کودک 
و نوجوان اســت. امیدوارم همه نهادها احساس 

مسئولیت کنند.
فیلمی هســت که در سال های 
کودکی تان دیده باشید و اثر آن بر ذهن و روح 
شما بخشی از هویت و تجربه زیسته شما در 

سال های بزرگسالی را ساخته باشد؟
باید خیلی فکر کنم که پاسخ این سؤال را بدهم. 

برای شما کدام فیلم چنین اثری داشته؟
فکر کنم برای نسل دهه شصتی  ها 
»قصه های مجید« اثر مهمی بــود. با توجه 
به شــرایط تربیتی و اجتماعــی آن دوران، 
ما با تــلاش مجید و پس زده شــدن هایش 
و شکســت خوردن ها یا موفق شدن هایش 
به خوبی احساس قرابت می کردیم. سؤال آخر، 
به عنوان یک پدر چــه فیلمی را به فرزندتان 

توصیه می کنید؟
پاسخ شما را با شعار جشنواره امسال می دهم؛ این 
شعار گفتمان ساز و انگیزه بخش و آرمان گرایانه 
و کمال طلب که ما برای بچه ها پیشــنهاد دادیم، 
یعنی »بچه ها به سمت قله« که برای من به عنوان 
یک مخاطب، فارغ از مســئولیتم در جشنواره، 
جهت گیری فیلم هایی را که به فرزندانم توصیه 
کنم، نشان می دهد. من فیلم هایی را به فرزندانم 
توصیه می کنم که به بچه های من به عنوان بخشی 
از سرمایه های جامعه بزرگ ایران و آینده سازان 
ایران انگیزه موفقیت بدهد و انرژی نهفته آنها را 
برانگیخته کند، نه اینکه آنهــا را مأیوس و ناامید 
کند. آنها را به سمت توانستن پیش ببرد و به 
عقبه فرهنگی شان متصل  کند و با مولفه های 
هویتی و سبک زندگی شان در تضاد نباشد. 
همچنین مانعی در راه رشــد فکری شان 
نباشــد. اینها مضامینی اســت که اگر در 
فیلمی با آنها مواجه شوم، حتما دیدنش را 

به فرزندانم پیشنهاد می کنم.

از بلا تار کارگردان سرشــناس مجــار با جایزه  سینمای 
جهان

افتخاری جوایز فیلم اروپا تجلیل می شــود.به 
گزارش مهر به نقل از ورایتی، آکادمی فیلم اروپا 

در بیانیه ای اعلام کرد جایزه افتخاری 
ســال ۲۰۲3 را به بلا تار کارگردان 

مشهور مجارستانی اهدا می کند.
در ایــن بیانیــه تاکید شــده که با 
اهدای این جایزه، آکادمی فیلم اروپا 
می خواهد ادای احترام ویژه ای به یک 
کارگردان برجسته و شــخصیتی با صدای سیاسی قوی داشته 
باشد که نه تنها نزد همکارانش از احترامی عمیق برخوردار است، 

بلکه تماشاگران سراسر جهان وی را تحسین می کنند.
از دریافت کنندگان پیشــین این جایزه می توان از مانوئل دی 

اولیویرا، میشــل پیکولی، مایکل کین، آندری وایدا و کوســتا 
گاوراس یاد کرد.تار 6۸ ساله پس از اکران آخرین فیلمش با عنوان 
»اسب تورین« که در فهرست بهترین فیلم های سال بسیاری از 
منتقدان قرار گرفت، بازنشستگی قطعی خود و انصراف از ساختن 
فیلم بلند را اعلام کــرد.در فوریه ۲۰۱3 او مدرســه فیلمی در 
سارایوو تأسیس کرد و سال ۲۰۱۷ دو فیلم کوتاه را در آمستردام 
به نمایش گذاشــت. »نفرین« )۱9۸۸(، »تانگوی شــیطان« 
)۱994(، »هارمونی های ورکمایستر« )۲۰۰۰( و »اسب تورین« 
)۲۰۱۱( از مشهورترین فیلم های وی هستند.این جایزه معتبر 9 

دسامبر )۱۸ آذر( به بلا تار اهدا می شود.

تجلیل از یک عمر کار هنری 
کارگردان »اسب تورین«
بلا تار جایزه افتخاری آکادمی فیلم اروپا را دریافت 

می کند


